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Entrevista: Mateo Valero *

“Elsuperordinadorpot
ajudaratrobarpetroli”

GUARDÓ · El director del superordinador de Barcelona, premi de
la Fundació Catalana per a la Recerca i la Innovació DEDICACIÓ ·
Mateo Valero treballa a la UPC des de fa 32 anys Per Joaquim Elcacho

M
ateo Valero (Alfamén
–Saragossa–, 1952)
rebrà aquesta tarda
el premi anual de la
Fundació Catalana

per a la Recerca i la Innovació, i
d’aquí a poques setmanes recollirà
el premi estatal de recerca científica
en l’apartat d’enginyeria. Aquestes
són les distincions més recents a
una carrera basada en l’esforç per-
sonal i la qualitat de la recerca cien-
tífica. Mateo Valero dirigeix el Bar-
celona Supercomputing Center
(BSC), on hi ha el superordinador
Marenostrum.

Quin és el projecte més recent en què
participa el superordinador?
Hem firmat un acord amb Repsol i
la Universitat de Stanford per ana-
litzar dades geològiques i augmen-
tar l’eficiència en la localització dels
futurs pous de petroli al golf de
Mèxic, un dels llocs més difícils d’ex-
plorar actualment. En aquest tre-
ball, el superordinador instal·lat a
Barcelona serà una peça tecnològica
de gran importància.

¿Hi ha més casos d’utilització pràcti-
ca del Marenostrum?
En un any i mig de funcionament
hem posat en marxa més de 100
projectes. Hi ha 162 persones treba-
llant-hi. Si em demana que parli de
treballs concrets seré injust, perquè
hi ha molts grups de primera línia
internacional. Ningú podia esperar
uns resultats millors que aquests.

Estan ajudant a predir la contamina-
ció atmosfèrica?

Mateo Valero a les instal·lacions del superordinador Marenostrum, a l’antiga capella de Torre Girona de la UPC ■ JOSEP LOSADA

El sistema de modelització de pre-
diccions de qualitat de l’aire és un
projecte molt interessant dirigit pel
professor Josep Maria Baldasano. El
treball d’aquest equip i la potència
de càlcul del superodinador perme-
ten millorar la qualitat de les predic-
cions d’episodis de contaminació. El
superordinador és una eina molt po-
tent, però necessita que equips com
el del professor Baldasano aportin
dades i coneixements bàsics per
aconseguir resultats.

També han treballat en els orígens de
l’Univers i l’estructura de proteïnes...
El programa de ciències de la vida
del BSC, dirigit per Modesto Orozco,
està aconseguint resultats de pri-
mer nivell internacional en l’estudi
de les interaccions moleculars,
l’anàlisi dels mecanismes enzimà-
tics i el disseny de fàrmacs. També
hem treballat en simulacions d’ales
d’avió i d’embarcacions.

I en la seva especialitat, l’arquitectu-
ra dels ordinadors?
El BSC continua treballant en la
línia iniciada fa 25 anys al departa-
ment d’Arquitectura de Computa-
dors de la Universitat Politècnica de
Catalunya. Ara, en col·laboració
amb empreses com IBM, Microsoft,
Sun, Intel o Nokia.

¿Treballen en l’ampliació del Mare-
nostrum?
Des de fa temps estem dissenyant,
en col·laboració amb IBM, un nou
superordinador que seria 25 vega-
des més ràpid que l’actual Marenos-
trum. El projecte amb Microsoft

consisteix a dissenyar el software
paral·lel necessari per fer funcionar
de forma eficient els futurs micro-
xips.

Quan s’ampliarà el Marenostrum?
Encara no es pot concretar, però al-
guna cosa està en marxa... IBM està
disposada a negociar.

Fa dos anys, el Marenostrum era el
segon superordinador del món. Ara
ha passat a la posició número 11. Això
és preocupant?
No, això és natural. Constantment
es posen en funcionament nous su-
perordinadors. De tota manera, la
punta de velocitat que serveix per
crear el rànquing de superordina-
dors no representa exactament l’efi-
ciència del treball que es realitza
amb aquests equips. El més impor-
tant és que el Marenostrum tingui
projectes de primera línia, que sigui
un focus d’atracció per als investiga-
dors i les empreses. I tot això s’està
aconseguint plenament.

I també s’ha aconseguit que sigui
econòmicament rendible?
Sí. Per cada euro que s’ha invertit
en el superordinador de Barcelona,
s’han aconseguit quatre euros en
contractes de recerca científica.
Tots aquest recursos s’han aconse-
guit en convocatòries competitives,
una mostra més de l’alt nivell cientí-
fica dels equips que treballen amb el
superordinador Marenostrum. ■

* Mateo Valero és catedràtic de la UPC i
director del Barcelona Supercomputing
Center (superordinador Marenostrum)

MEDI AMBIENT

Muntanya de runa de sal del Cogulló, a Sallent, una de les
quatre que es pretén impermeabilitzar ■ AVUI

MEDI AMBIENT

Moren el 70% dels
visons recuperats
Redacció
SANTIAGO DE COMPOSTEL·LA

El 70% dels visons que es
van poder recuperar dels
que havien estat alliberats
per uns desconeguts aquest
cap de setmana a Galícia
han mort. Així ho va confir-
mar ahir el conseller de
Medi Ambient de la Xunta,
Manuel Vázquez, que va
qualificar l’alliberament

d’aquests animals d’“atemp-
tat mediambiental” i de
“molt negatiu” per a ells.

Dissabte, uns descone-
guts van voler deixar anar
més de 16.000 visons de
tres granges de la zona de la
Corunya, tot i que final-
ment només se’n van esca-
par 6.000. El 70% d’aquests
van poder ser recuperats i
d’aquests, el 70% han aca-
bat morint. ■

Tapar la runa de
les mines de sal
| El projecte costaria
30 milions d’euros i
reduiria la salinització
del riu Llobregat

J.E.
BARCELONA

La plataforma cívica Mont-
salat i l’empresa d’enginye-
ria Grup Solucions van pre-
sentat ahir un projecte per
impermeabilitzar les mun-
tanyes de residus salins del
Bages, per reduir la conta-
minació que provoquen
aquestes restes de mineria
de potassa a la conca del
riu Llobregat. Els runams
de Vilafruns, la Butjosa, el
Cogulló i el Fusteret sumen
més de 43 milions de me-
tres cúbics de residus, i
ocupen una superfície de
103 hectàrees.

El projecte consisteix a
cobrir els residus amb ma-
terial impermeable per evi-
tar que l’aigua de pluja dis-
solgui la sal i contamini els
rius. Una vegada s’hagi co-

bert aquesta superfície, la
pluja que es recolliria seria
aigua dolça i es podria fer
servir per abastar la pobla-
ció o per regar.

De forma paral·lela, el
projecte inclou una integra-
ció paisatgística d’aquestes
muntanyes de residus i la
instal·lació de sistemes de
producció d’energies reno-
vables. En total, el projecte
tindria un cost d’uns 30 mi-
lions d’euros, que haurien
de ser aportats per l’empre-
sa Iberpotash, que explota
actualment les mines, i per
les administracions públi-
ques. La iniciativa va ser
presentada als alcaldes i re-
gidors de Sallent, Súria, Ca-
llús, Manresa, Sant Fruitós
i Castellgalí, les poblacions
més afectades pels proble-
mes mediambientals que
causen aquests residus.

La proposta també s’ha
traslladat a Iberpotash i a la
Generalitat, que estan
d’acord a realitzar una
prova pilot a la muntanya
de Vilafruns. ■


